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گفت وگو

خودروسازان و 
مونتاژکاران، مصوبه شورای 

رقابت و دستور العمل 
صادرشده را قبول می کنند 

و می پذیرند اما در عمل 
اقداماتی را انجام می دهند 

که باعث برهم خوردن 
نظم بازار می شود؛ مانند 

اتفاقی که در تابستان 
سال جاری رخ داد، با آنکه 

خودروسازان قیمت های 
مصوب شده را پذیرفتند 
ولی محصولات خود را به 

صورت قطره چکانی در 
بازار عرضه کرده و یا حتی 

خودرو عرضه نمی کنند

اخبار

معــاون ســابق اتاق تعــاون ایــران گفت: 
امضــای موافقت نامــه تجــارت آزاد ایران 
و اوراســیا یکی از اقدامــات مثبت دولت 
سیزدهم در افزایش تبادلات تجاری ایران 
با 5 کشور عضو این اتحادیه است که باید 
زیرســاخت های مبــادلات تجــاری بــرای 
فعالان اقتصــادی فراهــم شــود. مهرداد 
بائوج لاهوتــی در گفت وگو با ایرنــا درباره 
ثمرات موافقت نامــه تجــارت آزاد ایران و 
اوراسیا، اظهار داشت: اتحادیه اوراسیا با 
عضویت 5 کشــور، جمعیت 1۸0 میلیون 
نفری را شامل می شــود که سالانه حجم 
وارداتشــان ۳۸0 میلیــارد دلار اســت. وی 
افزود: ســهم ایــران از مبــادلات تجاری با 
این کشورها حدود 4 میلیارد دلار است که 
یک میلیارد به صادرات و ۳ میلیارد تومان 
به واردات اختصاص دارد. این کارشناس 
اقتصــادی بــا بیــان اینکــه ایــران بایــد از 
ظرفیت تجارت کشورهای عضو اتحادیه 
اوراسیا اســتفاده کند، گفت: در گذشته 
سهم کشورمان از مبادلات با این کشورها 
کم بود که باید از ظرفیت این توافقنامه به 
نفع صادرات در کشور بهره ببریم. معاون 
سابق اتاق تعاون ایران ادامه داد: هدفی 
که در این توافقنامه تعریف شده رسیدن 
به 1۸ تــا 20 میلیــارد دلار تجــارت بین دو 
کشور است که ظرفیت کشورمان بالاتر از 
این رقم و دست یافتن به این بازار شدنی 
است. بائوج لاهوتی تأکید کرد: کشورهای 
عضو این اتحادیه نیازمند خدمات فنی و 
مهندسی، مسکن، محصولات کشاورزی 
و ســایر موارد هســتند که بایــد بازرگانان 
و فعــالان اقتصــادی اقــدام بــه بازاریابی 
و شناســایی بازارهــای هدف کننــد. وی 
با بیــان اینکه بایــد زیرســاخت های لازم 
برای فعــالان و ســرمایه گذاران اقتصادی 
فراهــم شــود، گفــت: یکــی از مهم ترین 
دغدغه های این قشــر، تعرفه هاست که 
باید کاهــش پیــدا کنــد. این کارشــناس 
اقتصادی عنوان کرد: تعــاون یک بخش 
اقتصادی کشورمان اســت که تعاونگران 
می توانند از این بازار هدف به نفع کشــور 
بهره مند شــوند. طبــق آمارهــا ۷0 درصد 
محصــولات کشــاورزی را تعاونی ها تولید 
می کنند که می تــوان برای صــادرات این 
محصولات به 5 کشور عضو اوراسیا اقدام 

کرد.

در حــال حاضــر 12 میلیــون و 500 هــزار 
دســتگاه موتورســیکلت در کشــور تــردد 
می کند که از ایــن تعداد 11 میلیــون و 200 
هزار دســتگاه -معادل ۹0 درصد- فرسوده 
است. به گزارش مهر، بررسی آمار تولید 
نشــان می دهد، طی ۹ ماهه امسال 4۳5 
هزار و ۷۳5 موتورسیکلت در کشور تولید 
شده که نسبت به مدت مشــابه پارسال 
رشــد ۳۷ درصــدی را نشــان می دهــد. 
همچنین تولید موتورسیکلت نسبت به ۹ 
ماهه سال ۹6 معادل 4۸۹ درصد افزایش 
یافته اســت. برآوردها حکایــت از آن دارد 
کــه تــا پایــان ســال جاری میــزان تولیــد 
موتورسیکلت به حدود 550 هزار دستگاه 
برسد. همچنین طبق بررسی های انجام 
شــده، در حال حاضــر 12 میلیــون و 500 
هزار دستگاه موتورسیکلت در کشور تردد 
می کند که از ایــن تعداد 11 میلیــون و 200 
هزار دســتگاه -معادل ۹0 درصد- فرسوده 
اســت؛ یعنی حــدود یــک میلیــون و ۳00 
هزار دســتگاه موتورســیکلت بــه مرحله 

فرسودگی نرسیده است.

رشد تجارت و صادرات با 
اجرای موافقتنامه تجارت آزاد 

با اوراسیا

دیپلماسی موفق 
دولت سیزدهم

تردد ۱۱ میلیون 
موتورسیکلت فرسوده 

در کشور با وجود 
افزایش تولید

نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی از پیگیری تخصیص تأمین مالی 
بیش از 10 هزار میلیارد تومان تســهیلات و 
افزون بر 60 هزار میلیارد تومان منابع مالی 
از طریق فعال ســازی ابزار خرید اعتباری در 
صنعت پتروشــیمی برای احیای واحدهای 
اقتصادی راکد و نیمه فعال، از ابتدای دولت 

سیزدهم خبر داد.
سومین کارگاه از سلسله کارگاه های »روایت 
یک تجربه« به همت مرکز آموزش مدیریت 
دولتی بــا موضــوع »زیســت بوم مردمی در 
نهضــت احیــای واحدهــای اقتصــادی« با 
حضور »سید امیرحســین مدنی« نماینده 
واحدهــای  احیــای  نهضــت  در  دولــت 
اقتصــادی بــا حضــور جمعــی از مســئولان 
کشــور برگزار شــد. در این مراســم، مدنی 
دربــاره تجربه شــکل گیری نهضــت احیای 
واحدهای اقتصادی گفت: پس از حضور در 
دولت و معاونت توسعه روستایی و مناطق 
محروم کشــور، با توجه به مســأله تعطیلی 

برخــی واحدهــای اقتصــادی بویــژه پس از 
دوران ســخت اقتصــادی کرونــا و از طرفی 
نیاز دولت برای رشــد ۸ درصدی اقتصاد، با 
دستور معاون اول رئیس جمهور مسئولیت 
و  تعطیــل  اقتصــادی  واحدهــای  احیــای 
نیمه فعــال به بنده ســپرده شــد. وی ادامه 
 داد: در ادامه کار به فهم مشــترک رسیدیم 
که کشور دچار معضل شــده است و به یک 
راهبرد زیست بوم نیاز دارد و بررسی کردیم 
کــه نهضــت احیــای واحدهــای اقتصادی 
چه مأموریت هایی را بایــد ارائه کند و با چه 
واحدهایی مواجه هستیم، چه واحد هایی 
قابل احیا هستند، به چه واحدی می گوییم 
بــه  دســتگاه هایی  چــه  یــا  نیمه تعطیــل 
واحدهای احیاگر کنونی در دولت مشــاوره 
می دهنــد؟ مدنــی تصریــح کــرد: یکــی از 
مأموریت هایــی که تعریف کردیــم طراحی 
یک زیست بوم اقتصادی- اجتماعی بود که 
این مســأله را به مسأله جامعه تبدیل کند، 
ســپس مدتی آمارها و تجربه های جهانی را 

مطالعه و بررسی کردیم؛ به عنوان مثال در 
امریکا واحدی ذیــل رئیس جمهور وظیفه 
احیای واحدهای راکد را بر عهــده دارد، اما 
آمارهایــی کــه در کشــورمان وجود داشــت 
خیلی پراکنده بود و بیــش از 50 هزار واحد 
راکد و نیمه راکد داشــتیم که تقریباً 12 هزار 

واحد را تاکنون پایش کردیم.
نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی گفت: در ابتدا هیچ کتاب، منبع 
یا دوره آموزشی برای احیا در کشور نداشتیم 
و به این نتیجه رسیدیم که نمی توانیم یک 
واحد تولیــدی را برای احیا رهــا کنیم و باید 
راه و روش مدیریت و احیا کــردن را آموزش 
دهیم که البته همه واحدهایی که تعطیل 
می شوند به طور عمده با توجه به مشکلات 
مدیریتی و عوامل شکل گیری قابلیت احیا 
ندارنــد و نزدیک بــه ۳0 درصد ایــن واحدها 
قابل احیا هستند. مدنی افزود: در اقتصاد 
مــا ســرمایه گذار وجــود نــدارد و افــراد را به 
بانک می فرســتیم تا وام بگیرند و با همان 

روند قبلــی مدیریت کننــد و نتیجه همان 
قبلی می شود. وی با بیان اینکه نگاه نهضت 
برای ما مهم بود و اینکه مردم را هم دخیل 
کنیم و نگاه رشد داشته باشیم و از سرمایه 
مردم هم استفاده کنیم، گفت: در مرحله 
بعد ســعی کردیم در نقــاط مختلف دولت 
جبهه هایی تشــکیل دهیم که یکــی از این 
جبهه ها، جبهه مالی بود و ما جبهه تأمین 
از صندوق هــای  مالــی تشــکیل دادیــم و 

سرمایه گذاری خصوصی نیز بهره گرفتیم.
مدنــی ادامــه داد: مــا میــز نهضــت احیای 
واحدهــای اقتصــادی را در بــورس و بانک 
تشــکیل دادیــم و تصمیــم گرفتیــم یــک 
پروتــکل باشــیم. بــرای ادامــه ایــن روند و 
به جــای اینکه یک بیمارســتان باشــیم که 
درمان می کند، سازمانی باشیم که به ده ها 
بیمارســتان برای درمان کردن یک پروتکل 
تکنولــوژی  در  دیگــر  طــرف  از  می دهــد؛ 
خصوصاً در معادن ضعف داشــتیم، از این 
رو شــرکت های دانش بنیــان را بــه جریان 

چرا خودروسازان با قیمت گذاری • 
خودرو از سوی شورای رقابت مخالف 

هستند و در این مسیر از اهرم های 
فشار استفاده می کنند؟

ــد زیــربــار  ــن ــواه ــی خ ــم خـــــودروســـــازان ن
رقابت  شورای  قیمت گذاری  دستورالعمل 
بروند. دستورالعمل قیمت گذاری بر اساس 
قیمت تمام شده محصول و سایر مواردی 
ــورای  ــت کــه در فــرمــول قید شـــده. ش اس
رقابت قیمت را تعیین نمی کند اما بر اساس 
ــده،  شاخص ها  ش مصوب  دستورالعمل 

مشخص و قیمت نهایی تعیین می شود.
این فرمول به دست می آید  از  عــددی که 
خودرو  تولیدکننده  و  مصرف کننده  بــرای 
خودروساز  امــا  اســت  مناسب  و  منصفانه 
نمی روند  قیمت ها  این  زیربار  مونتاژکار  و 

را  گذشته  زیــان هــای  می خواهند  که  چــرا 
با  و  بیندازند  قیمت گذاری  شیوه  ــردن  گ
را  خــود  ــان  زی محصولات،  قیمت  افزایش 
جبران کنند. قبل از آنکه شورای رقابت در 
گذشته(،  )سال های  کند  ورود  حــوزه  این 
خودروسازان، محصولات خود را در بورس 
با  خــودروســازان  عملاً  و  می کردند  عرضه 
این روش می خواستند محصولات خود را با 

بالاترین عدد به فروش برسانند.
زمانی که شورای رقابت در این حوزه ورود 
کــرد، قیمت ها با شیب ملایم آرام گرفت 
دولت  سیاستگذاری های  سایر  کنار  در  و 
کاهش پیدا کرد. اما خــودروســازان تمایل 
و  شــود  پیگیری  اتفاقی  چنین  که  نــدارنــد 
ترجیح و اولویت آنها این است که قیمت ها 
آزاد و بر اساس عرضه و تقاضا باشد. البته 

قیمت های  کــه  اســت  ایــن  آنــهــا  ماهیت 
ــه ایــن  ــرا ک ــده را نــپــذیــرنــد چـ مــصــوب شـ
قیمت ها برای آنها توجیه اقتصادی ندارد و 
نمی تواند زیان گذشته آنها را پوشش دهد. 
خودروسازان اعتقاد دارند با دستورالعمل 
قیمتی که شــورای رقابت تعیین می کند، 
خود  تــوســعــه ای  برنامه های  نمی توانند 
و  برسانند.خودروسازان  سرانجام  به  را 
قیمت گذاری  که  دارند  تمایل  مونتاژکاران 
با وزارت صمت، سازمان حمایت  خــودرو 
و نماینده شرکت های خودشان باشد اما 
طبق قانون وقتی فعالیتی قالب، شکل و 
خودرو  ــران  )ای دارد،  انحصارگونه  شمایل 
و سایپا ۹0 درصد بــازار خــودرو را در اختیار 
دارند و 10درصد این بازار دست مونتاژکاران 
شود  قیمت گذاری  مشمول  باید  ــت(  اس

ح شد در گفت و گوی »ایران اقتصادی« با عضو هیأت تجدید نظر شورای رقابت مطر

خودروسازان نمی خواهند زیربار دستورالعمل 
قیمت گذاری شورای رقابت بروند

خودروسازان با گرانی خودرو به دنبال  جبران زیان های خود هستند

گرانی خودرو، آنقدر برای خودروســازان و مونتاژکاران دلچســب است که حاضر هستند 
با کاهش عرضه خودرو، برهم خــوردن بازار خــودرو و نارضایتی مردم و البته تحت فشــار 
قرار دادن شــورای رقابت به خواسته خود برسند. طی سال جاری شــورای رقابت حداقل 
۱2بار به شرکت های خودروساز، چراغ سبز نشان داد و خواسته گرانفروشی آنها را محقق 
کرد؛  اما افزایش های صورت گرفته هنوز برای خودروسازان و مونتاژکاران کافی نیست چرا که طی هفته های اخیر دوباره درخواست افزایش 
قیمت محصولات خود را به شورای رقابت داده اند؛ به قول خودشان، با قیمت گذاری دستوری به شرکت های زیان دهی تبدیل شده اند که 
به زودی زمینگیر خواهند شد. البته صحبت از زیان و ورشکستگی سال های طولانی است که از سوی مدیران خودروسازی شنیده می شود 
اما همچنان آنها مشــغول به تولید هســتند. در هیچ کجای دنیا، خودروســازان، مشــتریان پروپاقرصی مانند مردم ایران ندارند و همواره 
خودروسازان جهانی با ارائه تسهیلات و مشــوق های مختلف در کنار بهبود کیفیت و تنوع،  مشــتریان خود را حفظ می کنند اما در ایران، 
این موضوع صدق نمی کند و خودروســاز هر ســازی که می خواهد،  می زند و انتظار دارد مردم و مســئولان آنها را همراهی کننــد. این روزها 
خودروسازان به دنبال حذف شورای رقابت و گرانی خودرو هستند. در این خصوص با آلبرت بغزیان، استاد دانشگاه و عضو هیأت تجدید 

نظر شورای رقابت گفت و گویی انجام دادیم که در ادامه می آید.

چرا خودروسازان و مونتاژکاران • 
به دنبال آن هستند که مجوز عرضه 

محصولات خود در بورس کالا را 
بگیرند؟

خودروسازان و مونتاژکاران تمایل دارند که 
محصولاتشان در بورس عرضه شود؛  وقتی 
خودرو در بورس عرضه می شود با بالاترین 
امر  ایــن  لــذا  قیمت فروخته خواهد شــد؛ 
برای شرکت فروشنده خودرو،  نفع دارد. در 
بورس، خودرو به مشتریان واقعی نمی رسد 
و عملاً دلالان و سفته بازان صاحب خودرو 
می شوند و آنها می توانند قیمت ها را در بازار 

تعیین کنند.
 

برخی ها تمایل داشتند که • 
بگویند وزیر صمت مخالف شورای 

رقابت است و قرار شده دستورالعمل 
قیمت خودرو از شورای رقابت گرفته 

شود. آیا واقعاً چنین موضوعی صحت 
دارد؟

خیر، وزیر صمت و شورای رقابت هماهنگ 
با  ــر صمت هم مــی دانــد که  هستند و وزی
خودرو  صنعت  در  انحصار  اینکه  به  توجه 
وجود دارد، شورای رقابت طبق قانون باید 
دستورالعمل قیمت خودرو را مشخص کند. 
تا زمانی که انحصار در این صنعت باشد و 
عرضه و تقاضا فاصله داشته باشد، نمی توان 
اگر  ــرد.  ک پیگیری  را  قیمت ها  ــازی  ــ آزادس
دستورالعمل قیمت خودرو از شورای رقابت 
خارج شود، عملاً ما شاهد سوداگری در این 

حوزه خواهیم بود.
 

چرا این روزها هجمه نسبت به • 
شورای رقابت بیشتر شده است و 

خیلی از افراد به خصوص وابستگان 
رسانه ای و کارشناسان وابسته به 

خودروسازان و مونتاژکاران خواهان 
عقب نشینی شورای رقابت از فرایند 

قیمت گذاری هستند؟
آنهایی که غر می زنند و می گویند بازار خودرو 
به هم ریخته است و شــورای رقابت باید از 
حوزه قیمت گذاری خارج شود، به دلیل آن 
است که سودهای آنچنانی خود را از دست 
داده اند و همین ناراحتی آنها سبب شده که 

قیمت گذاری را زیر سؤال ببرند.
 

در حال حاضر برخی از • 
خودروسازان از عرضه خودروهای 

ثبت نامی مردم در سامانه یکپارچه 
خودرو امتناع می کنند و خودروهایی 

را که افزایش قیمت خورده است، به 
مردم توصیه می کنند. آیا این امر قابل 

پیگیری است؟
برخی از خودروها پرتیراژ هستند 
و زودتــر می توانند بــازار را تغذیه 
چنین  دیــگــر  بــرخــی  امـــا  کنند 
امر،  همین  و  ندارند  را  شرایطی 
ــوا و جــر و بحث شده  عــامــل دعـ
چند  از  غیر  بــه  بنابراین  اســـت. 
تولید  در  مشکلی  خـــودرو،  هیچ 

خودرو وجود ندارد.

خودروساز  و  نشود  انحصاری  قیمت ها  تا 
هم برای جبران زیان و هزینه های خود، به 
سمت گرانفروشی نرود. لذا سعی شورای 
ــودرو  خ قیمت  دستورالعمل  در  رقــابــت 
در  باشد،  رقابتی  قیمت ها  که  اســت  ایــن 
دارند  تمایل  خــودروســازان  غیراین صورت 
محصولات  قیمت  افــزایــش  سمت  به  که 
رو است که  از همین  خود حرکت کنند. 
خودروسازان مرتب نسبت به قیمت های 
اعلامی، اعتراض دارند و درصد افزایش را 

منطقی نمی دانند.
خودروسازان و مونتاژکاران، مصوبه شورای 
رقابت و دستور العمل صادر شده را قبول 
می کنند و می پذیرند اما در عمل اقداماتی را 
انجام می دهند که باعث برهم خوردن نظم 
بازار می شود؛ مانند اتفاقی که در تابستان 
خودروسازان  آنکه  با  داد،  رخ  سال جاری 
را پذیرفتند ولی  قیمت های مصوب شده 
محصولات خود را به صورت قطره چکانی 

ــرده و یا حتی خــودرو  در بــازار عرضه ک
عرضه نمی کنند. زمانی ما گفتیم که 

خودروسازان، خودرو احتکار 
می کنند آنها چنین امری 
وقتی  امــا  نپذیرفتند  را 
خودرو عرضه نمی شود 
ــا تأخیر  ــودرو ب ــ ــا خ و ی
می شود،  داده  تحویل 
عــمــلاً احــتــکــار صــورت 

گرفته است. 

اختصاص ۷۰ هزار میلیارد تومان وام و خرید اعتباری برای احیای واحدهای اقتصادی

احیای ۶۵۰۰ واحد اقتصادی و ۱۸۰ هزار میلیارد تومان 
سرمایه در دولت سیزدهم

کار وارد کردیــم. وی افــزود: بــرای جــذب 
احیاگر فراخوان دادیــم و چند هزار احیاگر 
جذب کردیم و ۷00 نفر آنها را آموزش دادیم 
و نقششــان را در بانک هــا و ادارات پررنــگ 
کردیم، البتــه ابر احیاگــران هم کارشــان را 
دنبال می کنند؛ ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید، ستاد اجرایی فرمان امام)ره(، ایدرو، 
ایمیــدرو، بســیج و... و این همــکاری بین 

همه صورت می گیرد.
نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای 
اقتصــادی با اشــاره بــه موفقیت هــای ویژه 
نهضت احیا گفت: کل پولی که دولت برای 
احیای واحد های اقتصادی اختصاص داده 
بود 10 هزار میلیارد تومان بود و ســرمایه ای 
که احیا شده حدود 200 هزار میلیارد تومان 
اســت و ایــن نشــان می دهــد که ایــن پول 
جای درســتی اســتفاده شده اســت یا مثلاً 

در صنایــع مــادر مثل صنعت پتروشــیمی 
توانستیم زنجیره تأمین مالی راه بیندازیم 

و این در صنعت فرش بسیار تأثیرگذار بود.
وی بــا اشــاره بــه تأکیــد ویــژه رهبــر معظم 
اول  معــاون  و  رئیس جمهــور  انقــلاب، 
رئیس جمهور بــر حمایــت از تولید داخلی 
و  راکــد  اقتصــادی  واحدهــای  احیــای  و 
نیمه فعال و همکاری دســتگاه های دولتی 
و اجرایی کشــور و همچنین مسئولین قوه 
قضائیه، گفت: این تلاش ها منجر به احیای 
حدود 6500 واحد کوچک، متوسط و بزرگ 
در بخش هــا و حوزه هــای مختلفــی اعم از 
صنعتی، معدنی، کشاورزی، گردشگری و... 
شده که 145 هزار شغل به صورت مستقیم 
و غیرمستقیم ایجاد کرده و حدود 1۸0 هزار 
میلیــارد تومان ســرمایه از ایــن طریق احیا 

شده است.

وزیر صمت و شورای 
رقابت هماهنگ 

هستند و وزیر صمت 
هم می داند با توجه 

به اینکه انحصار 
در صنعت خودرو 

وجود دارد، شورای 
رقابت طبق قانون 
باید دستورالعمل 

قیمت خودرو را 
مشخص کند. تا 

زمانی که انحصار در 
این صنعت باشد 

و عرضه و تقاضا 
فاصله داشته باشد، 

نمی توان آزادسازی 
قیمت ها را پیگیری 

کرد

عکس: ایرنا


